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Abstract 
 

Perception of health care professionals on the 
Factors Affecting the Quality of Health  

Care in Intensive Care Units at the Governmental Hospitals in the West Bank 
 
Quality of health care is becoming a major issue that is considered by all health care 
institutions. Health care professionals and managers are more aware of its importance and 
effects on the health outcomes of patients/clients. The purpose of the study was to assess 
how the health care providers (doctors and nurses) perceive the quality of health care in the 
ICUs at Palestinian governmental hospitals in the West Bank. 
 
 A quantitative descriptive exploratory method was used to accomplish the research aim. A 
self- administered questionnaire was used. The study population was all the health care 
professionals who are working in eight governmental ICUs in the West Bank. The total 
population is 147 health care professionals, and the respondents were 122, which equals to 
82.9% of the population. The study instrument was developed by the researcher depending 
on the previous literature and research, and it included assessment of the inputs, processes 
and outputs of health care. 
  
The research results showed that the health care professionals (Nurses and physicians) in 
the ICUs perceived the quality of many factors studied as being low. Their perception 
about the physical structure was low (55.8%), infection control and safety measures very 
low (44%), the performance appraisal very low (50.8%) and the management support very 
low (54.4%). Moreover, the health care professionals perceived the quality of the 
relationship between them and the patients moderate (71%), the availability of protocols 
and standards moderate (71.6%), the professionals performance moderate (77.4%), and 
finally the accessibility and continuity to care moderate (66%). In addition to these results 
the research has showed that there was a significant relationship between age of health care 
professional, experience and working setting, and their perception of the quality of care. 
Moreover, the results showed that there was no relationship between the gender, 
qualification and continuous education and their perception of quality of care in their units.  
 
There was no relationship between the quality of care and mortality rate, and between 
quality of care and length of stay as perceived by the health care professionals. However, 
there were relationship between quality of care and the clients’ satisfaction and staff 
satisfaction as perceived by health care professionals.  
 
Depending on the study results, the researcher has recommended to the decision makers in 
the Palestinian Ministry of Health to establish a quality improvement program with a clear 
action plan to help in changing the quality level in the different units especially ICUs and 
also to establish clear written standards and protocols in the ICUs. Also the researcher 
recommended the establishment of ICU training programs in the Palestinian universities. 
Moreover, and providing the health care professionals with continuous education in the 
different ICUs. 
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 الملخص التنفيذي
 

آѧذلك أصѧبح   .تعد جودة الرعاية الصحية مѧن القѧضايا الأساسѧية التѧي تهѧتم بهѧا آافѧة المؤسѧسات الѧصحية               
  . الصحية وعي أآبر بأهمية جودة الرعاية المقدمةإدارات المؤسساتلدى الطواقم الصحية و 

لعѧاملين داخѧل وحѧدات    ا) الأطبѧاء و التمѧريض  ( وجهة نظر الطواقم الѧصحية البحث إلى دراسة ذا ه هدف
قدمѧة داخѧل    مالضفة الغربية حول جودة الرعاية الصحية ال       في   العناية المرآزة في المستشفيات الحكومية    

  .هذه الوحدات
م قيѧѧاس جѧѧودة هѧѧذه لبحѧѧث الكمѧѧي، الوصѧѧفي، الإستكѧѧشافي حيѧѧث تѧѧ تمѧѧت هѧѧذه الدراسѧѧة باسѧѧتخدام أسѧѧلوب ا

ف الدراسѧة قامѧت الباحثѧة بتوزيѧع اسѧتبانة علѧى        لتحقيѧق هѧد    .العوامل من وجهة نظѧر العѧاملين الѧصحيين        
، و قѧѧد بلغѧѧت نѧѧسبة المѧѧشارآة ) أطبѧѧاء و تمѧѧريض( عامѧѧل صѧѧحي ) 147( مجتمѧѧع الدراسѧѧة المكونѧѧة مѧѧن

لقѧد تѧم تحѧضير الإسѧتبانة مѧن قبѧل الباحثѧة  و قѧد تѧم تحديѧد هѧذه العوامѧل                          ). عامل صحي 122 % (82.9
  .على أساس مدخلات، إجراءات و مخرجات

  
  العنايѧة  ل البيانѧات أظهѧرت نتѧائج الدراسѧة أن الإنطبѧاع العѧام للعѧاملين الѧصحيين داخѧل وحѧدات                     بعد تحلي 

آانѧѧت وجهѧѧة نظѧѧر فقѧѧد  . بѧѧشكل عѧѧامالمرآѧѧزة حѧѧول العوامѧѧل المѧѧؤثرة فѧѧي جѧѧودة الرعايѧѧة الѧѧصحية متѧѧدني
 . )%55.8( ذات جѧѧودة منخفѧѧضة أنهѧѧاالتجهيѧѧزات ، الأدوات الطبيѧѧة و الأجهزة  الطѧѧواقم الѧѧصحية حѧѧول 

 ( منخفѧѧѧضة جѧѧѧدا آليѧѧѧات تقيѧѧѧيم الأداء . %)44.8( منخفѧѧѧضة جѧѧѧداجѧѧѧراءات الأمѧѧѧان و مكافحѧѧѧة العѧѧѧدوى إ
    .)%54.4 (، و أخيرا دعم الإدارة تم تقييمه بأنه منخفض جدا )50.8%

داخѧل وحѧدات     القѧوانين و المعايير    ،%)66( آان تقييمه متوسط     إمكانية الوصول إلى العلاج و استمراره     
 متوسѧطة     علاقة الطѧاقم الѧصحي مѧع المرضѧى وأهلهѧم            ،%)71.6(ن تقييمها متوسط    العناية المرآزة آا  

 و أخيѧرا أداء و أدوار الطѧاقم الѧصحي داخѧل وحѧدات        ،)%71 (من وجهة نظѧر أفѧراد الطѧواقم الѧصحية           
  .)%77.4( متوسط العناية المرآزة

  
قد وجدت الباحثة أن هنѧاك      أما فيما يتعلق ببعض مواصفات الطاقم الصحي و تأثيرها على تقييم الجودة ف            

مستوى الجودة، و على العكس أيضا لم تجѧد         ، سنوات الخبرة و مكان العمل و بين تقييم        العمرعلاقة بين   
الباحثѧѧة أن هنѧѧاك ارتبѧѧاط بѧѧين النѧѧوع الاجتمѧѧاعي، المѧѧؤهلات العلميѧѧة و البѧѧرامج التدريبيѧѧة و بѧѧين تقيѧѧيم        

   .مستوى الجودة
  

 الطواقم الصحية بين جودة الرعاية الصحية و نسبة الوفيѧات أو فتѧرة              أفرادكن علاقة من وجهة نظر      لم ي 
 علاقѧѧة بѧѧين الجѧѧودة و آانѧت وجهѧѧة نظѧѧرهم أن هنѧاك    بينمѧѧا ،أيѧام الإقامѧѧة داخѧѧل وحѧدات العنايѧѧة المرآѧѧزة  

  .رضى المرضى و آذلك رضى أفراد الطواقم الصحية
  

باستحداث برنѧامج    الصحة الفلسطينية    بناء على نتائج الدراسة أوصت الباحثة أصحاب القرار في وزارة         
تحسين الجودة مع خطة عمل واضحة للمساعدة في تحسين مستوى الجودة و خاصة في وحѧدات العنايѧة             

 للعمل داخل وحدات العناية المرآѧزة و         مكتوبة أيضا أوصت الباحثة باستحداث معايير و أنظمة      .المرآزة
لباحثة باستحداث برامج تعليميѧة تخصѧصية فѧي          هذه التوصيات توصي ا     إلى إضافة. على مستوى وطني  

العناية المرآزة في الجامعات الفلسطينية، و آذلك تزويد الطواقم الѧصحية العاملѧة داخѧل وحѧدات العنايѧة                 
  .تي يقدمونهالالمرآزة ببرامج تعليم مستمر للتأآد من جودة الرعاية الصحية ا
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